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طرح یا لایحه؛آیا اراده ای برای اصلاح
 قانون انتخابات وجود دارد؟

ســرویس سیاســی- ضرورت اصلاح قانون 
انتخابات یکی از موضوعاتی اســت که همواره درباره 
آن اجماع وجود داشته و علی رغم اینکه تاکنون طرح ها 
و لوایحی برای اصلاح قانون انتخابات مطرح شده، اما 
هنوز به جایی نرســیده است. مجلس یازدهم و دولت 
ســیزدهم تاکنون اقداماتی در این راســتا انجام داده و 
برنامه هایی هــم پیش رو دارند که باید ببینیم به جایی 

می رسد یا راه به جایی نمی برد.
ورود مجلس به اصلاح قانون انتخابات 

ریاست جمهوری
در اینجا لازم اســت به این مسئله اشاره شود که 
نمایندگان مجلس یازدهــم از همان روزهای آغاز به 
کار مجلس، طرح اصلاح مــوادی از قانون انتخابات 
ریاست جمهوری را در دســتورکار خود قرار دادند. 
پس از کار کارشناسی کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها، طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست 
جمهوری که از ۱۲ ماده تشــکیل شده بود، به صحن 
مجلس آمد و با تصویب کلیات آن، نمایندگان مجلس 
به بررسی جزئیات آن در صحن مجلس پرداختند. یکی 
از مهم ترین محورهایی که در آن طرح آمده بود، تعیین 
محدوده ســنی برای کاندیداهای انتخابات ریاســت 
جمهوری بود. در ابتدا این محدوده سنی بین ۴۵ تا ۷۰ 
سال در نظر گرفته شده بود، اما در صحن مجلس و با 
تاکید نمایندگان مبنی بر فراهم کردن بستر مناسب برای 
حضور جوانان در عرصه مدیریتی و اجرایی کشــور، 
محدوده سنی بین ۴۰ تا ۷۰ سال تعیین شد. در نهایت 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی پس از چندین هفته 
بررسی این طرح در صحن مجلس و رفت و آمد برخی 
از مواد آن بین صحن و کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها، با تصویب این طرح شروط جدیدی را برای 
کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری تعیین کردند. 
البته از آنجایی که این طرح در آستانه برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ در مجلس بررسی شد، برخی 
از افــراد انتقاداتی را به مجلس وارد و تاکید کردند که 
مجلس با تصویب این طــرح به دنبال محدود کردن 
حضور کاندیداها در انتخابات ریاست جمهوری است 
و این طرح با اصول قانون اساســی جمهوری اسلامی 
مغایرت دارد. پس از چکش کاری نهایی این طرح در 
مجلس شــورای اسلامی، طرح به منظور رسیدگی به 
شورای نگهبان ارسال شد، اما شورای نگهبان ایراداتی را 
به طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری وارد 
کرد. عباســعلی کدخدایی که در آن مقطع سخنگوی 
شــورای نگهبان بود درباره ایرادات شورای نگهبان به 
مصوبه مجلس، گفت: ماده یک این طرح با اصل ۱۱۵ 
قانون اساســی مغایرت دارد، چرا که در آن اشاره شده 
اســت افرادی که می خواهند برای انتخابات ریاست 
جمهوری نام نویسی کنند، یکی از شرایط عمومی آنان 
باید ســابقه مدیریتی باشد که اعضای شورای نگهبان 
معتقدند این موضوع با اصل ۱۱۵ قانون اساسی مغایر 
است. در جای دیگری اقامت دائم یا داشتن تابعیت را 
به منزله ملتزم نبودن و تعهد نداشتن به انقلاب و نظام 
جمهوری اسلامی دانسته بودند که مغایر با اصل ۱۱۵ 

قانون اساسی شناخته شد.
ایراد مجمع به قانون انتخابات ریاســت 

جمهوری
پــس از ایرادات شــورای نگهبان به این مصوبه 
نماینــدگان، مجدداً این طرح به مجلس بازگشــت و 
جهت رفع ایرادات مذکور در دســتور کار کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شــوراها قرار گرفت. ایرادات 
وارده به این طرح در کمیســیون با حضور حقوقدانان 
شــورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت 
اصلاحات لازم صــورت گرفت و به صحن مجلس 
ارجاع شــد. این طرح مجدداً به شورای نگهبان رفت 
تا مورد بررســی قرار گیرد که شورای نگهبان این بار، 
اعــلام کرد: »طرح اصلاح مــوادی از قانون انتخابات 
ریاســت جمهوری اسلامی ایران« که با اصلاحاتی در 
جلسه مورخ بیست و ششم اسفند ماه ۱۳۹۹ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسیده است، در جلسه مورخ 
۱۸/۰۱/۱۴۰۰ شــورای نگهبان مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت که با توجه به نامه شــماره ۹۹۰۰-۲۶۰۷ 
مــورخ ۲۱/۱/۱۴۰۰ در خصــوص نظر هیئت عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام که عیناً 
به پیوست ارسال می شود، بعضی از ایرادات این هیئت 
در خصوص مغایرت این مصوبه با سیاست های کلی 
نظــام به قوت خود باقی اســت و در نتیجه مصوبه از 
ایــن حیث با بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون اساســی مغایرت 
دارد. در آن مقطــع، از آنجایــی که دیگر فرصتی برای 
اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری در مجلس 
شورای اســلامی باقی نمانده بود، انتخابات ریاست 
جمهوری ســال ۱۴۰۰ با همان قانون قبلی اجرا شد و 
مصوبه مجلس برای اصلاح قانون انتخابات ریاســت 

جمهوری به جایی نرسید.
مســکوت ماندن طرح اصلاح انتخابات 

ریاست جمهوری در مجلس
هفته پیش، محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شــوراها در تشــریح آخرین 
وضعیت بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهــوری، گفت: این طــرح در مجلس به تصویب 
رســید و برای تأیید به شــورای نگهبان ارسال شد که 
شــورا نیز این طرح را تأیید کرد. هیئت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ایراداتی نسبت به طرح 
اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری گرفت و در 
نتیجه طرح به مجلس بازگشت و به کمیسیون شوراها 
به عنوان کمســیون تخصصی ارجاع شــد.با توجه به 
اینکه زمان انتخابات ریاست جمهوری گذشته است 
و طرح ها و لوایح دیگری در دستورکار کمیسیون قرار 

دارد، این طرح در کمســیون شوراها مسکوت مانده 
اســت. مجلس بر نظر خود دربــاره اصلاح انتخابات 
ریاســت جمهوری اصرار دارد که قرار اســت برای 
بررســی موضوعات و ایرادات مطرح شده، جلسه ای 
با اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام برگزار کنیم.
از اصلاح قانون انتخابات مجلس چه خبر؟
از آنجایی که اسفند سال آینده انتخابات مجلس 
شورای اسلامی برگزار خواهد شد، اعضای کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شوراها در مجلس مدتی است 
کــه روی اصــلاح قانون انتخابــات مجلس متمرکز 
شــدند. محمد صالح جوکار، رئیس کمیســیون امور 
داخلی کشور و شوراها درباره ضرورت اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی، گفت: از زمانی که 
این قانون تصویب شــده، مدت زمان زیادی گذشته و 
مسئله مهم تر آن است که از زمان ابلاغ سیاست های کلی 
انتخابات از سوی مقام معظم رهبری، اصلاحاتی در این 
قانون بر اساس این سیاست ها نداشتیم که حتماً باید این 

اصلاحات انجام شود.
نیازمند به روزرســانی قانون انتخابات 

هستیم
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان نیز 
بارهــا بر ضرورت اصلاح قانون انتخابات تاکید کرده 
اســت و اخیراً هم درباره این مسئله، گفت: در شورای 
نگهبان در حوزه نظارت بر انتخابات قوانینی را در مقام 
عمل اجرا می کنیم که نسبت به آن ها اشکالاتی را داریم 
که این قوانین نیاز به به روزرســانی دارند. بالاخره این 
قوانیــن در زمان خودش حتماً قوانین به روز و خوبی 
بوده، اما با تغییرات زمان، نیاز به به روزرسانی دارد. این 
دغدغه همیشه وجود داشته و این را بارها مطرح کردیم، 
البته قانون موجود تا اصلاح نشده مبنای عمل است و 

اجرا می شود.
مخالفت نمایندگان با کلیات طرح اصلاح 

قانون انتخابات مجلس
با وجود اینکه به نظر می رســید، مجلس شورای 
اسلامی عزم جدی برای اصلاح قانون مجلس دارد تا 
انتخابات سال آتی مجلس با قانون جدید برگزار شود، 
اما نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
بــا کلیات طرح یک فوریتی اصــلاح موادی از قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی با ۸۹ رأی موافق، ۹۱ 
رأی مخالــف و ۵ رأی ممتنع از مجموع ۱۹۹ نماینده 

حاضر در جلسه مخالفت کردند.
قانون انتخابات مجلس ۶ بار اصلاح شده 

است
همچنین غلامرضا نوری قزلجه، رئیس فراکسیون 
مستقلین ولایی مجلس در مخالفت با کلیات طرح یک 
فوریتی اصــلاح موادی از قانــون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی، گفت: قانون انتخابات مجلس ۶ مرتبه 
در طول مجالس گذشــته اصلاح شده است، اما همه 
موارد در شــورای نگهبان مسکوت مانده و اغلب در 
اواخر دوره ها مطرح شده و این شائبه را ایجاد کرده که 
افراد به دنبال ابقای خود در مجلس و یا ایجاد موانع برای 

رقبا هستند، البته که این طور نبوده است.
لایحــه جدید دولت بــرای اصلاح قانون 

انتخابات
مرداد ماه امسال بود که احمد وحیدی، وزیر کشور 
در توضیــح آخرین وضعیت لایحه جامع انتخابات و 
اینکــه آیا دولــت تصمیمی برای ارســال این لایحه 
بــه مجلس دارد، گفت: در دولت ســابق لایحه جامع 
انتخابات تهیه شــد اما با توجه به اشکالاتی که داشت، 
پیگیر تهیه لایحه جدیدی هستیم و لایحه را قطعاً پیش 
از پایان دوره یازدهم به مجلس می فرســتیم.در مرحله 
فعلی کارهای مرتبط با لایحه جامع انتخابات در وزارت 
کشور انجام می شود و سپس به دولت ارائه خواهد شد، 
لذا طبیعی اســت که برای تصویب لایحه در دولت و 
ارسال به مجلس زمانی لازم است. ما در تلاشیم هرچه 
زودتر کار را در وزارت کشور به اتمام برسانیم و لایحه 

را به دولت بفرستیم.
بلاخــره این موضوع محقق شــد و محســن 
اســلامی، مدیر کل انتخابات وزارت کشور در تاریخ 
۲۱ آذر ماه خبری در این زمینه داد و گفت: در راستای 
تحقق وعده ها و برنامه های مقام عالی وزارت مبنی بر 
تدویــن لایحه جامع انتخابات با هدف تجمیع قوانین 
انتخابات، ایجاد وحدت رویه، ســهولت و شفافیت، 
کارگروه تخصصی با حضور مدیران و کارشناســان 
وزارت کشــور با محوریت معاونت سیاسی تشکیل 
و با برگزاری جلسات مستمر، لایحه جامع انتخابات 
مبتنی بر سیاست های کلی انتخابات، ابلاغی مقام معظم 
رهبری تدوین شد. مدیرکل انتخابات وزارت کشور با 
بیان اینکه این لایحه در ۵ آذر ماه امســال تقدیم معاون 
اول رئیس جمهور شــد، گفت: لایحه جامع انتخابات 
مشــتمل بر یک مقدمه و ۱۰ فصــل کلیات، کیفیت 

انتخابات، شرایط انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان، 
هیأت هــای اجرایی، اعلام داوطلبین و رســیدگی به 
صلاحیت آنها، تبلیغات، شفافیت منابع مالی داوطلبان، 
شــکایات و نحوه رسیدگی به آن، صدور اعتبار نامه و 

آغاز دور جدید، جرایم تخلفات و مجازات هاست.
تبلیغات و انتخابات الکترونیکی می شود

اسلامی با اشاره به جزئیات جدید این لایحه، گفت: 
برای نخســتین بار سامانه شفافیت مالی در انتخابات 
ســال آتی رونمایی می شــود و بر اساس این سامانه، 
کلیه هزینه های نامزدهــای انتخاباتی و حمایت های 
احزاب در این ســامانه ثبت می شود. تشکیل کارگروه 
ساماندهی تبلیغات انتخابات و برگزاری انتخابات به 
صــورت الکترونیکی از دیگر بندهای مهم این لایحه 
است که تلاش بر این است که در انتخابات سال ۱۴۰۲، 
فرایندهای تبلیغات نامزدها و فرایند برگزاری انتخابات 

به صورت الکترونیکی رعایت شود.
شعارهای انتخاباتی چارچوب مند شود

رضــا تقی پور، نماینده مــردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی درباره مواردی که باید در اصلاح قانون 
انتخابات مجلس لحاظ شــود، گفت: افزایش تعداد 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی ضرورت دارد. به 
فاصله هر ۱۰ ســال یک بار باید حداکثر ۲۰ کرسی به 
تعداد نمایندگان مجلس شورای اسلامی اضافه شود، 
بنابراین تاکنون باید در تعداد نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی بازنگری می شد، اما در این زمینه تأخیر شده 
اســت. وی با بیان اینکه ما در قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی به یکسری چارچوب ها نیاز داریم که 
در حــال حاضر وجود ندارد، گفت: برای مثال، گاهی 
اوقات وعده هایی توسط برخی از نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی داده می شود که از اساس مشخص 
اســت نماینــده مجلس نه چنین اختیــار و نه چنین 
وظیفه ای دارد. بایــد چارچوب های دقیق، منطقی و 
مشخص برای شعارها و وعده های انتخاباتی داوطلبان 
انتخابات مجلس وجود داشــته باشد، فردی که حتی 
صلاحیت های حداقلی را نــدارد، نباید در انتخابات 

شرکت کند.
اصــلاح قانون انتخابــات مجلس نباید 

معطل بماند
همچنین روح الله متفکرآزاد، نماینده مردم تبریز 
در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر ضرورت اصلاح 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، گفت: برخی 
از بخش های قانون انتخابات مجلس خوب است، اما 
برخی موارد نیاز به اصلاح دارد. اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی نباید معطل گذاشته شود و در 
آستانه انتخابات بعدی مطرح شود، چرا که ممکن است 
بررسی این موضوع نزدیک ایام انتخابات شائبه هایی 
را به وجود بیاورد و گمان شــود که نمایندگان مجلس 
می خواهند برای خودشان قانون تصویب کنند قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی باید به نحوی باشد 
که نماینده مجلس کار ملی هم بتواند انجام دهد. نماینده 
مجلس نباید فقط نماینده منطقه ای و شهرستانی باشد 
و بایــد بتواند نقش ملی خود را هم به خوبی ایفا کند. 
نماینده مجلس شــورای اسلامی باید هم به وظایف 
حوزه انتخابیه خود رسیدگی کند و هم نقش ملی داشته 
باشــد. جایگاه احزاب هم باید در انتخابات پررنگ تر 
شــود، به گونه ای که نقش آفرینــی احزاب برای ارائه 
برنامه های داوطلبان انتخابات مجلس و پاسخگویی در 
قبال عملکرد نمایندگان مجلس شورای اسلامی بسیار 
مهم اســت که حتماً بایــد در اصلاح قانون انتخابات 

مجلس مورد توجه قرار گیرد.
گریز از شائبه های انتخاباتی

به هر صورت و فارغ از اینکه طرح یا لایحه اصلاح 
قانون انتخابات در دستورکار مجلس شورای اسلامی 
قرار گیرد، موضوع مهم آن اســت که مجلس و دولت 
اراده جدی برای تعیین تکلیف زودتر این کار داشــته 
باشند، چرا که در صورتی که اصلاح قانون انتخابات به 
ویژه انتخابات مجلس شورای اسلامی در ایام منتهی به 
انتخابات در دستورکار مجلس قرار گیرد، شائبه هایی 
به وجود می آید و ممکن اســت به سرنوشت اصلاح 
قانون انتخابات ریاســت جمهوری دچار شود که به 
انتخابات ۱۴۰۰ نرســید. با توجه به اینکه اسفند سال 
آینده انتخابات مجلس شــورای اســلامی را در پیش 
داریم، این قانون باید در وقت مناســب خود بررسی 
شود، چرا که بررسی و اصلاح قانون انتخابات مجلس 
در آستانه برگزاری دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
موجب برداشــت های غیرواقعی و ایجاد شائبه هایی 
می شــود و مجلس و دولت برای عــدم مواجه با این 
بازخوردهــای منفی، باید زودتر عــزم خود را برای 
اصلاح قانون انتخابات به ویژه انتخابات مجلس نشان 
دهند تا انتخابات ۱۴۰۲ بر اســاس قانون جدید اجرا 

شود.

هر چند وقت یک بار مباحثی درباره اصلاح قانون انتخابات در مجلس و دولت مطرح می شود که باید ببینیم این بار این موضوع محقق می شود یا مانند سنوات قبل به جایی نمی رسد.

سرویس سیاســی- نماینده مردم 
خــوی و چایپــاره در مجلس شــورای 
اسلامی در نطق میان دستور خود خطاب 
بــه رییس جمهور گفت: دولتی ســازی 
اقتصــاد مخالف و ضد توســعه پایدار 
است مردمی ســازی اقتصاد را که شعار 
دولت ســیزدهم است به صورت جدی 

عملیاتی کنید.
عادل نجف زاده مجلس شــورای 
اســلامی در نطق میان دســتور با سلام و 
درود بیکران به روح شــهدای انقلاب و 
آرزویی سلامتی و طول عمر برای مقام معظم رهبری گفت: همکاران عزیز و 
ملت عزیز ایران امروز کشور در شرایط سخت و بحران های تحریمی دست و 
پنجه نرم می کند و جهان اسکتبار و استبداد درصدد افزایش قدرت حکمرانی 
دلار بــر پیکر اقتصاد منطقه ای اســت و از طرفی پــروژه اختلاف برانگیزی 
بین اقشــار و اقوام متحد جامعه ایرانی به عنوان سیاســت ننگین و طولانی 
جامعــه انگلیس می خواهند اتحاد ملت ایــران را بر هم بزند لزوم همکاری 
 و همدلــی بین مردم و مدیران  تصمیم گیر کشــور بســیار لازم و ضروری 

است.
وی افــزود: آنچه موجب هم افزایی و رفع مشــکلات باشــد اعتماد به 
مردم و اقناع ســازی شفاف سخن گفتن با مردم و تبین شرایط موجود است، 
بایــد قبول کنیم ناکارآمدی مدیریتی در برخی از حوزه های اجرایی کشــور 
و قوانین ســخت و دســت و پا گیر و بوروکراتیک در حوزه های ســرمایه 
گذاری، عدم اعتماد به سرمایه گذاران داخلی، عدم توجه به حق السهم ایران 
از اقتصاد جهانی و ملی و عدم توجه به مدیریت بازار ســرمایه در کشــور، 
عــدم توجه به رفع مشــکلات تولید که موتور متحرکه اشــتغال جوانان در 
 کشــور هســتند و تصمیمات هیجانی در حوزه اقتصاد، اقتصاد کشور را فلج 

می کند.
عضو مجمع نمایندگان اســتان آذربایجان غربــی ادامه داد: عدم توجه 
به ظرفیت ها بر جا مانده معدنی و گردشــگری و کریدورهای بین المللی را 
مجددا به دولت تذکر می دهم و با توجه به این ظرفیت های عظیم در کشــور 
می توان اقتصاد کشور را از اقتصاد نفتی نجات داد و با تقنین قوانین ناکارآمد 
که کلا از یاد مجلس رفته است به خود بیاییم و کشور را با اعتماد به جوانان 

و دانشگاهیان عزیر با قدرت بسازیم.
نجف زاده خطاب به رییس جمهور گفت: دولتی سازی اقتصاد مخالف 
و ضد توســعه پایدار است مردمی سازی اقتصاد را که شعار دولت سیزدهم 
اســت به صورت جدی عملیاتی کنید؛ اصلاحــات اقتصادی را قدرتمندانه 
آغاز کنید و حاکمیت بانک ها بر اقتصاد کشور را پایان دهید؛ اجازه توسعه و 
بالندگی را به شرکت های بزرگ غیر دولتی و خصوصی بدهی و اجازه مالیات 
را از آنها بســتانید احترام و اعتماد به بخــش خصوص تنها راهکار توانمند 

سازی اقتصاد کشور است.
نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه افزود: همکاران عزیزم ما وکیل 
ملت هســتیم، با احترام به دولت و مدیران اجرایی کشــور ذره ای از قدرت 
نظارتــی خود کوتاه نیاییــد و انتظار مردم از مجلس، توجه به قدرت نظارت 

کاربردی آن است.
وی در ادامه خطاب به وزیر بهداشــت و درمان از ایشــان برای حضور 
و کلنگ زنی بیمارســتان ۹۴ تختخوابی شهرســتان چایپاره تشــکر کرد و 
گفــت: از تریبون مقدس مجلــس، از تلاش های شــبانه روزی دکتر عین 
اللهــی و کادر درمان و پرســتاران نیز در مدیریت بحران کرونا در کشــور، 
همچنین اقدامات پایدار ســازی برنامه های سلامت محور و بهبود شاخص 
های بهداشــتی کشور، تشــکیل قرارگاه تقویت و بازسازی  نظام شبکه های 
بهداشــتی و درمانی، توجه به بیمه همگانی ســلامت و طرح دارویار تشکر 
و قدردانــی مــی کنم و از مجلس انقلابی می خواهــم برای تقویت حرکت 
 های جهادی این وزیر در کنار وزارت بهداشــت توانمندانه بایستند و کمک 

نمایند.
نجــف زاده در ادامــه  تصریح کرد: از عین اللهی آغاز ســاخت هر چه 
ســریعتر بیمارستان چایپاره و احداث مراکز جامع سلامت در منطقه محروم 
مرزی الند در روســتاهای بلســور و دیزج الند و همچنین شبانه روزی کردن 

خدمات در شهر فرورد و دیزج را مصرانه  درخواست می کنم.
وی خطاب به وزیر راه و شهرســازی یادآور شــد: امیدواریم با کمک و 
حمایت های مجلس و صندوق توسعه حمل و نقل کشور نسبت به بازسازی 
ناوگان حمل و نقل در حوزه های ریلی ، هوایی و زمینی اقدام کنید، ساختمان 
پایانــه مــرز رازی به حول و قوه الهی در عالیترین شــکل، به عنوان برترین 
پایانه ها در کشــور تمام شده است. از رئیس جمهور می خواهم با حضور در 
پایانه مرزی رازی و افتتاح آن  نشان بدهند که نقطه به نقطه کشور در امنیت 

پایدار قرار دارد.
وی خطاب به  وزیر کشــور یادآور شــد: بر اساس بازدید اخیری که از 
ظرفیت های لجســتیک ریلی، زمینی و هوایی خوی داشــتید، نسبت به راه 
اندازی قطار مســافربری تهران_خوی و تصویــب نهایی مرز هوایی و بین 

المللی  فرودگاه خوی دستور اقدام نهایی انجام شود.
وی خطــاب بــه وزیر ارتباطــات گفت: اقدام نهایــی را در خصوص 
اینترنت روســتاهای مرزی کرکوش، خانقاه ســنگ و.... تا اخر سال ۱۴۰۱ 
برای بهره مندی روســتاییان به انجام رســانید، آقای دکتر قالیباف کارت پیله 
وری کارت معاش و عزت مرز نشــینان است،کارت تجارت نیست، اعمال 
مالیــات هنگفــت بر کارت های پیله وری زندگی ۱۱هزار مرز نشــین را در 
اســتان آذربایجان غربی  درخطر جدی قرارداده و موجب ســلب آســایش 
و کاهش علاقمندی آنان به اســتقرار در مرز شــده است، از روسای محترم 
۳ قــوه در خواســت می کنم بعنــوان یک تصمیم ملی و مردمی نســبت به 
 حــذف مالیات بــر کارت های پیلــه وری و اصــلاح روش موجود اقدام 

نمایند.
نجف زاده خطاب به رییس جمهور خاطر نشــان کرد: قول ۲۴ ســاعته 
شدن مرز رازی را در سفر به استان آذربایجان غربی و تمام مرزهای اذربایجان 
به مردم داده اید، آنان منتظر آغاز عملیات شــبانه روزی شدن گمرگ  مرزی 
رازی هستند برای تقویت مناسبات اقتصادی ، آسایش مردم و توانمند سازی 

مرز نشینان دستور اقدام قطعی را در این مورد صادر کنید.
وی در پایان ضمن تشــکر از تلاش های شــبانه روزی رییس جمهور و 
استاندار پرتلاش استان آذربایجان غربی، گفت: تقاضا دارم نسبت به تصویب 
احداث بیمارســتان ۳۲ تختخوابی شهر مرزی  بلسور، دیزج و الند که سالانه 
میزبان بیش از ۵/۱میلیون جمعیت از اقصی نقاط کشــور است و بهره مندی 

۲۰ هزار نفر جمعیت بخش باور اقدام و دستور موکد صادر شود.

نجف زاده نماینده مجلس:

تصمیمات هیجانی اقتصاد کشور را
علم  سپاه  فلج می کند

توییت به زبان چینی

آزادی دانشجویان بازداشتی

شاید متوجه نبوده

گریه می کنند تا آزاد شوند

قهر نکرده ام

برُد موشک های روسیه 

زمین در الهیه 

نماینده ویژه رئیس جمهور

توصیه یک شاعر 

اخبار ویژه ...

فرمانده کل ســپاه گفت : اگر ما با فرهنگ ملت ها و جامعه شناسی رفتار و 
ارزش ها آشنایی نداشته باشیم، نمی توانیم بسیاری از مراودات خود با سایر ملت ها 
و کشور ها را به درستی تنظیم کنیم و این شناخت علوم مختلف به ما در به کارگیری 
سیاست ها کمک شایانی می کند. وی دانش را ثروت اصلی این نهاد پیش رونده 
و پیش برنده خواند و گفت: علمی که سپاه به وسیله آن اقدامات خود را صورت 
می دهد، الزاما دانش های رایج موجود در کتب نیســت، بلکه بخش مهمی از آن 
دانشی است که سپاه تولید می کند و در میدان مجاهدت به دست آمده است. وی  
افزود: اگر در دوران دفاع مقدس می خواستیم به اصول و قواعد رایج نظامی دنیا 
عمل کنیم، آن علوم هرگز نمی توانست نظام دفاعی ما را برای موفقیت همراهی 
کند، بلکه سپاه و نیرو های مسلح ما دانشی را از دل تجربه و تولید کردند که امروز 

نیز به عنوان الگویی الهام بخش از آن نام برده می شود.

وزیــر امور خارجه جمهوری اســلامی ایــران در توییتی به زبان چینی بر 
ضــرورت احترام به تمامیت ارضی ایران تاکید کرد و گفت: در ضرورت احترام 
به تمامیت ارضی ایران با هیچ طرفی تعارف نداریم. حســین امیر عبداللهیان در 
توییتی به زبان چینی در واکنش به بیانیه مشترک چین و شورای همکاری خلیج 
فارس و ادعاهای مطرح در آن بیانیه نســبت به جزایر ســه گانه ابوموسی، تنب 
کوچک و تنب بزرگ نوشــت: »جزایر ســه گانه ابوموسی، تنب کوچک و تنب 
بزرگ در خلیج فارس، اجزای جدایی ناپذیر خاک پاک ایران است و به این مام 
میهــن تعلــق ابدی دارد. در ضرورت  عدم احترام به تمامیت ارضی ایران با هیچ 

طرفی تعارف نداریم.« 

ســه تن از دانشجویان بازداشتی دانشــگاه های صنعتی شریف و خواجه 
نصیرالدین طوسی با پیگیری مسئولان این دانشگاه ها آزاد شدند. براساس اطلاعیه 
انجمن اسلامی دانشگاه صنعتی شریف، یک دانشجوی دختر این دانشگاه ورودی 
ســال ۹۶ رشته مهندسی مواد که روز پنجشنبه ۱۹ آبان در اغتشاشات بازداشت 
شده بود، بدون قید وثیقه و با اخذ تعهد آزاد شد. همچنین براساس اعلام دانشگاه 
خواجه نصیرالدین طوســی دو دانشجوی بازداشــتی این دانشگاه آزاد شدند. 
مسئولان دانشگاه خواجه نصیر وضعیت سایر دانشجویان بازداشتی این دانشگاه 

را در حال پیگیری هستند.

نیکزاد گفت : اینکه چین بخواهد با کشورهای همسایه  کار کند، هیچ اشکالی 
ندارد. شخصا اعتقادی ندارم که چین بخواهد پشت پا به قراردادهای منعقده اش 
با جمهوری اسلامی ایران بزند. حرف ما با کشور عربستان است که به هیچ وجه 
حق دخالت در مباحث داخلی جمهوری اسلامی ایران را ندارد و نباید از مباحث 
تجاری و قراردادهای اقتصادی جهت مباحث منطقه ای سوء استفاده کند. نایب 
رییس اول مجلس شــورای اسلامی گفت: چین به دنبال ایفای قدرت در منطقه 
اســت و خود را ابرقدرت می داند و دومین قدرت اقتصادی دنیاست؛ آمریکا به 
عنوان اولین قدرت اقتصادی دنیا هم باید از منطقه بیرون رود؛ پس حتی با بسته 
شــدن قرارداد و واگذاری پروژه و تامین انرژی باز هم خرید نفت ایران در ســبد 
۵.۸ میلیون بشــکه نفت روزانه محفوظ است. نباید در بین قراردادهای تجاری، 
میزبان سوء استفاده کرده و مباحث دیگری را بگنجاند که شاید چین هم متوجه 

آن مباحث نباشد اما ما و همسایه مان این مباحث را می دانیم. 

رحیم پور ازعدی گفت : در دوران شاه معترضین خیلی شکنجه شدند، اما 
حاضر نشدند کوچکترین توهینی به امام انجام دهند تا آزاد شوند، اما ۹۷ درصد 
بازداشتی های اخیر در بازداشتگاه گریه می کردند تا آزاد شوند، در زمان ما کسی 
در زندان گریه نمی کرد، مطالعه می کردند، روزه مستحبی می گرفتند نترس بودند.

صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در واکنش به شــایعه برکناری و عدم 
حضور در بانک مرکزی تاکید کرد: این شایعات اساساً تکذیب می شود و بنده با 
قدرت در بانک مرکزی در حال انجام وظیفه هستم و هیچ گونه قهری نیز وجود 
ندارد. این اظهارات در حالی است که پیشتر در برخی رسانه ها گفته شد بود،  او 
در چند  روز گذشته به بانک مرکزی نیامده و این نیامدن به معنی قهر و برکناری 

احتمالی اوست.

پایگاه خبری »اکسیوس« به نقل از چهار مقام اطلاعاتی رژیم صهیونیستی 
مدعی شد که ایران تصمیم دارد برُد موشک هایی که در اختیار روسیه قرار می دهد 
را به ۳۰۰ کیلومتر محدود کند. بر اســاس این گــزارش، این ارزیابی ادعایی در 
پی ســفر اخیر »الکســاندر فومین« معاون وزیر دفاع روســیه، به تهران صورت 
گرفته است. به ادعای این مقام های صهیونیست، دلیل این تصمیم ایران نگرانی 
از بازگشت سریع »مکانیســم ماشه« و احتمال کلید خوردن مجدد تحریم های 
سازمان ملل متحد علیه این کشور است. مقام های اطلاعاتی رژیم صهیونیستی 
همچنین گفته اند که این رژیم نیز به سهم خود نگران است که روسیه موتورهای 

موشک دوربرد در اختیار ایران قرار دهد.

ابوترابــی گفــت: نماینده مجلس دهــم ۲۸۷ متر خانــه در الهیه تهران با 
بازپرداخت اقساط ۵ ساله از وزیر راه و شهرسازی گرفت تا برای استیضاح نشدن 
وزیر رأی جلب کند. گزارش این موضوع را در قالب نامه ای هم به دادستان کل 
کشور دادیم، اما اتفاقی رخ نداده است.نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای 
اســلامی درباره دریافت زمین در منطقه الهیه تهران توســط ۱۳ تن از نمایندگان 
دوره قبــل مجلــس، گفت: این نمایندگان مربوط به دوره دهم مجلس بودند که 

همگی ردصلاحیت شدند.

روابط عمومی وزارت امور خارجه در پی انتشار خبر انتصاب کاظمی قمی 
بعنوان سرپرست سفارت ایران در کابل اعلام کرد که او  همچنان مسؤولیت نماینده 
ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان را برعهده دارد.روابط عمومی وزارت امور 
خارجه جمهوری اســلامی ایران در واکنش به خبر منتشــر شده در خصوص 
انتصاب حسن کاظمی قمی به عنوان سرپرست سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در افغانستان، اعلام کرد که وی همچنان مسؤولیت نماینده ویژه رئیس جمهور در 
امور افغانستان را برعهده دارد.امروز اخباری مبنی بر انتصاب حسن کاظمی قمی 
نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان به عنوان سرپرست سفارت ایران 

در کابل در پی پایان ماموریت امینیان سفیر ایران در افغانستان منتشر شده بود.

علیرضا قزوه در حساب توییتر خود نوشت:  من اگر جای رییس جمهور و 
وزیر خارجه ایران بودم این دو بیت نظامی از »شرف نامه« او را که حدود نهصد 
سال قبل سروده خوشنویسی و ترجمه می کردم و برای رییس جمهور عهدشکن 

چین می فرستادم: 
 ز چینی بجز چین ابرو مخواه

ندارند پیمان مردم نگاه
سخن راست گفتند پیشینیان

که عهد و وفا نیست در چینیان
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